
Four Advanced Courses on Quasiconfor-
mal Mappings, PDE and Geometric me-
asure Theory

Data i lloc: del 3 al 12 de juny de 2009 al CRM.
Comitè cient́ıfic: X. Tolsa (ICREA-UAB) i J. Ver-
dera (UAB).

http://www.crm.cat/acmappings

Conference on Harmonic Analysis, Geo-
metric Measure Theory and Quasiconfor-
mal Mappings

Data i lloc: del 15 al 19 de juny de 2009 de 2009
al CRM.
Comitè cient́ıfic: X. Tolsa (ICREA-UAB) i J. Ver-
dera (UAB).

http://www.crm.cat/charmonic

Effective Methods in Algebraic
Geometry

Data i lloc: del 15 al 19 de juny de 2009 a
l’IMUB.
Comitè executiu: L. M. Pardo (Santander),
W. Decker (Saarbrucken), A. Dickenstein (Bu-
enos Aires), J. Elias (UB), M. Giusti (Paŕıs),

A. Montes (UPC), R. Piene (Oslo), F. Sottile
(College Station, EUA) i C. Traverso (Pisa).

http://www.imub.ub.es/mega09/about.php

XIV Jornadas para el Aprendizaje y la
Enseñanza de las Matemáticas

Data i lloc: de l’1 al 4 de juliol de 2009 a la
Universitat de Girona.
Comitè cient́ıfic: C. Barceló i S. Margeĺı (FEEM-
CAT), F. Mart́ın (FESPM), C. Lázaro (Socie-
dad Matemática de Profesores de Cantabria),
M. N. Pérez (Sociedad Canaria Isaac Newton),
L. Berenguer (Sociedad Andaluza de Educación
Matemática), J. A. Trevejo (Sociedad Asturiana
de Educación Matemática).

http://xivjaem.org/

Advanced Course on Optimization:
Theory, Methods, and Applications

Data i lloc: del 20 al 24 de juliol de 2009 al
CRM.
Comitè cient́ıfic: A. Daniilidis (UAB), J. E.
Mart́ınez (UAB), E. Carrizosa (U. Sevilla),
L. Escudero (U. Miguel Hernández) i J. Puerto
(U. Sevilla).

http://www.crm.cat/OPT2009

Contribucions

Una història curiosa

Hi ha una història curiosa. L’any 1959 els russos
van posar en òrbita terrestre l’Sputnik. Allò va
sorprendre i espantar els nord-americans que
es preparaven per a ser els primers a llançar-se
a l’espai. No sé qui, ni com, potser un bon es-
trateg, va atribuir el seu relatiu retard a una
manca de tecnologia cient́ıfica. Com a conse-
quència d’això, el Govern dels EUA va abocar
una gran quantitat de diners en el reforçament i
la creació de centres de recerca que es dediques-
sin a les ciències rellevants per a llançar coets i
per a dirigir les seves càrregues. És aix́ı com la
Martin Co., que havia fabricat avions per a
la Segona Guerra mundial i que estava fabricant
coets a Denver, va obrir tot un centre de recer-
ca, el Research Institute for Advanced Studies

(RIAS) a Baltimore, una ciutat gairebé de la
mida de Barcelona, a l’estat de Maryland, a la
costa oriental dels EUA, i a menys d’un cente-
nar de quilòmetres de Washington DC. Ocupava
una mansió senyorial al nord de la ciutat, ja fora
de la zona urbana, prop d’un llac i voltada de
bosc. Un parad́ıs. Es va dedicar a la recerca en
f́ısica, qúımica, metal.lúrgia i... matemàtiques.
Els matemàtics van tenir la missió de desenvolu-
par la teoria de control i l’estudi de la dinàmica
més enllà de l’estat en què es trobava als EUA.
Com que volien conèixer quin era el treball dels
russos en el tema, van encomanar la direcció
del departament de matemàtiques a Solomon
Lefschetz, rus de naixement i capaç de llegir i
entendre el rus, la qual cosa era molt important
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per al projecte! Lefschetz havia estudiat engi-
nyeria a França, en un accident havia perdut les
dues mans (les havia ficades dins d’un genera-
dor elèctric en funcionament que no anava prou
bé) i les havia substitüıdes per unes mans de
fusta amb un mecanisme que li permetia agafar
llapis, plomes i guixos. Feia impressió quan en
presentar-te’l et donava la mà sense que ho sa-
bessis. Retirat de l’enginyeria es va dedicar a la
matemàtica. Va ser professor de la Universitat
de Princeton fins a la seva jubilació. Els seus
treballs versen sobre topologia; va ser-ne un dels
precursors, i el seu teorema del punt fix és ben
conegut, aix́ı com algun text. Ja jubilat el va
tornar a atreure l’enginyeria, ara en equacions
diferencials i teoria del control, seguint els ma-
temàtics russos. D’entre els russos que hav́ıem
d’estudiar podem esmentar Nemitski, Stepanov,
Krasovsky, Shimanov, Anosov, etc.

Al RIAS es va reunir un bon aplec de ma-
temàtics de tot arreu. La majoria dels EUA, com
són LaSalle, Kalman, Hale, Schwartz, Stupnagel,
Kushner, Weiss, Chafee, Meyer, Datko, Auslan-
der, Coleman, Halkin, Jones, Reinhart, Cooke,
Hermes, Mallet-Paret..., però també hi havia
alemanys (Seibert), australians (Whonam), bra-
silers (Peixoto, Onuchic, Roxin,...), indis (Bha-
tia, Lakshmikantham), italians (Szegö, Infante),
anglesos (Smith) i canadencs. Cap rus excepte
en Lefschetz.

Què feien aquests matemàtics? Doncs, essen-
cialment, estudiar alguns aspectes de les equaci-
ons diferencials ordinàries; els interessava força
l’estabilitat (és clar, tractant-se de la dinàmica
de coets...). Fins i tot es van considerar equa-
cions amb retard en el temps, per a tenir en
compte el retard entre l’emissió i la recepció
dels senyals a gran distància (que jo sàpiga, de
moment no s’han aplicat mai al control de naus
espacials per lluny que vagin, però ves a saber!).
El que no feien era estudiar directament les
equacions particulars que governaven els coets
que s’anaven a llençar. Suposadament això ho
faria gent més aplicada. De la NASA?

Lefschetz em va contractar com a ajudant
d’investigador, el 1962. A Mèxic, on érem, des-
prés d’una estona de parlar sobre els meus in-
teressos matemàtics, em va preguntar si parlava
anglès; vaig fer un gest indeterminat amb la mà
i em va espletar Do you understand me?, vaig
dir yes i em va fer un altre gest d’acceptació. Se
suposava que m’havia d’entendre amb en Rudy

Kalman, que es dedicava a l’observabilitat i la
controlabilitat de sistemes lineals, però no em
va acabar d’agradar el tema: jo anava més per
la cosa no lineal, i em vaig apuntar amb el Jack
Hale amb les seves equacions amb retard, so-
bre les quals, al final, vaig fer la meva tesi. En
Kalman va emigrar cap a Califòrnia per a fer
matemàtica més aplicada. Va inventar el filtre
de Kalman.

Jo em vaig apuntar a la recerca d’en Hale en
la teoria qualitativa de les equacions amb retard
en el temps i eventualment en va sortir una tesi
que vaig llegir a la Universitat de Brown. Encara
no es parlava gaire de sistemes dinàmics i el meu
llibre de capçalera era el Nemitskii-Stepanov;
en Lefschetz parlava molt d’estabilitat de Lia-
punov. Un bon dia ens varen visitar al RIAS
l’Anosov i en Pontriaguin. A Pontriaguin, cec, li
agradava passejar pel bosc per a sentir el soroll
de les fulles seques en trepitjar-les. Anosov em
va preguntar què feia i li vaig explicar, afegint
que estava encallat en voler demostrar quelcom.
Em va preguntar quan temps feia que estava
pensant i no me’n sortia. Li vaig dir que tres
mesos. �Deixa-ho, doncs�, em va dir. Ho vaig
fer de moment. El problema s’ha resolt per fi en
una tesi que vaig dirigir el 2004.

Es van anar organitzant una sèrie de con-
gressos sobre els temes de recerca, que s’han
anat continuant fins als nostres dies, ja oblidats
el RIAS i els coets.

El primer congrés que van organitzar va ser
a Colorado Springs, l’estiu de 1961, on no vaig
anar: encara no m’hi havia incorporat. El tema
era �Nonlinear difference equations and non li-
near dynamics�. Entre d’altres van assistir-hi,
a més dels membres del RIAS, noms tan promi-
nents com els de Jürgen Moser, Richard Bellman,
Robert Kalaba, Lawrence Markus, Y. A. Mitro-
polsky, George Reeb, Urabe, Yoshizawa, etc.

Quan, el 1964, la Martin Co. va tancar el
departament de matemàtiques del RIAS, molts
dels que hi érem, encapçalats per en Lefschetz,
vam anar a la Divisió de Matemàtica Aplicada
de la Universitat de Brown, on es va formar el
Centre Lefschetz per a l’estudi de les equacions
diferencials.

Als EUA es va formar un altre grup per a
l’estudi de les propietats qualitatives de les
equacions diferencials i en general dels siste-
mes dinàmics. Era l’equip de l’Steven Smale, de
Berkeley, que va congregar un estol de bons ma-
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temàtics: Pugh, Franck, Shub, Newhouse, Palis,
Williams, Coppel, Devaney, Yorke... Van cre-
ar tot un estil i una terminologia que encara
perviuen.

Els estols de Lefschetz i d’Smale van conviu-
re alguns congressos en els quals la intercomu-
nicació avivava l’interès i la inventiva.

A Mayagüez, Puerto Rico, el 1965, vaig conèi-
xer Smale, Franck i Pugh i va ser on certament
es va produir una fusió d’interessos que es va
anar enfortint amb els anys.

A Warwick el 1969 (quan jo anava a l’avió
de Nova York cap a Anglaterra, el pilot ens va
dir que en aquell mateix moment un home, un
americà, trepitjava la Lluna per primera vegada)
vaig conèixer en René Thom, de qui Peixoto ja
m’havia presentat l’esborrany del seu llibre so-
bre estabilitat estructural i morfogènesi el 1963.
Recordo que, a la xerrada, Thom va dir que en
les llengües era dif́ıcil passar d’un substantiu a
un verb, llavors un del públic va dir que no ho
era gens: n’hi havia prou amb posar-hi un to al
davant. Tota la concurrència va riure.

A Salvador de Bahia el 1971, amb Peixoto,
Smale i René Thom recordo les passejades amb
Mañé, captivats pels treballs de l’Arnold. També
recordo la xerrada al voltant d’una taula amb
en Ken Meyer, en J. Moser i J. Hale sobre el
teorema que jo em sentia a punt d’obtenir, i que
un alumne de Moser se’m va avançar (!). I con-
templant els balladors de capoeires, i menjant
vatapà preparat amb oli de dendé, i assaborint
els dolços bava de moça i quindim de iaià i,
un dia, llagosta al �Solar de Unhao�, un dels
millors àpats de la meva vida.

El 1972 ens vam tornar a trobar a Trieste
(Trst en eslovè), la primera trobada a Europa
i, per tant, un munt de cares noves. Érem prop
de la cortina de ferro, i en una excursió la vaig
creuar inadvertidament i sense papers. Com que
anava disfressat d’escalador de roca (cercàvem
la roca Rosandra), em van prendre per un espia
de l’oest: em van tancar, em van jutjar i, gràcies
a la bona labor dels companys que van veure
com m’agafaven i a l’acció internacional, em
van deixar anar. Aprofitant el viatge, en Bob
Williams i jo vam pujar la Jungfrau (per l’aresta
sud-oest, no per la ruta fàcil del Jungfraujoch)
i Le Moine, de l’Aiguille Verte, on gairebé ens
matem. De tornada vaig anar amb el VW que
m’acabava de comprar cap a Barcelona. Feia 33
anys que n’havia sortit.

A la Universitat de Northwestern, 1979, es-
tava de moda el caos, i hi van assistir, entre
molts altres Shub, Franks, Yorke, Mallet-Paret,
Devaney, Williams, Palis Newhouse, Takens...
D’aquella ocasió, recordo que havia de convidar
al Sotomayor perquè vingués a Barcelona, i se’m
va oblidar fer-ho a la conferència. Ja de tornada,
a Nova York, anàvem per la 5a avinguda, farci-
da de gent, on en Simó s’acabava de firar una
magńıfica calculadora de butxaca, quan de sobte
topo amb algú en creuar el carrer 52: Hola Soto!
Per cert que se m’havia oblidat dir-te que...

A Chapala (Mèxic) 1986, alguns europeus:
René Thom, el de l’estabilitat estructural, que ja
havia assistit a Warwick i a Salvador de Bahia,
que era un dels motors primers en l’estudi de la
morfogènesi, i Douady, que cantava àries de Mo-
zart i feia equilibris sobre les branques de l’arbre
gegant́ı que ens aixoplugava, i Floris Takens,
holandès, que amb Hank Broer han estat com-
panys d’inquietuds i treball amb el nostre Carles
Simó. Carles Simó, que segueix subjugat per les
complicacions dels moviments dels astres, com
Poincaré, i a qui els problemes el duen per ca-
mins complicats, com les òrbites que s’escapen
entre els tors de l’Arnold al voltant del punt
d’equilibri de Lagrange.

I després, ja tornant a Europa, Xanthi, a
la Macedònia grega, on a l’Equadiff 87 vàrem
posar-nos en contacte amb noves cares i noves
tendències matemàtiques que varen obrir-nos
nous camins matemàtics. O més ben dit, ma-
temàtiques ja no tan orientades a llençar coets
ni a la teoria dels sistemes dinàmics, sinó a co-
ses més terrestres com pot ser la biologia. En
un àpat, convidat pels organitzadors, em van
encolomar l’organització de l’Equadiff 91 a Bar-
celona. Giorgio Fusco se’ns va unir alĺı.

El grup dels matemàtics del meu entorn va
travessar la cortina de ferro per primera vegada
a la sessió del congrés de l’equadiff de l’est, a
Praga el 1989. Moltes cares noves de gent de
l’est. Per la nostra part vam capturar (o pot-
ser vam ser capturats per) en Brunovsky i en
Polàtxic. Vam coincidir amb la gran manifes-
tació de la plaça de Wenceslau i quan anàvem
en cotxe cap a Bratislava érem a la mateixa
corrua de cotxes que anaven cap a Hongria, on
ja havien obert la cortina de ferro.

D’aquestes trobades, i de la de Lisboa el
1990, vam reclutar bons matemàtics per a Bar-
celona i el nostre equip: Henry i Kalantarov. En
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Henry que va resoldre un problema amb el qual
jo no havia pogut i que va llegir la tesi amb
en Hale just després meu. I en Kalantarov, de
l’Azerbaidjan, àzeri per tant, que em convidava
a anar amb ell a Samarcanda. Viatge frustrat.

I per fi, Barcelona, a l’Equadiff 91, on per
primera vegada van participar-hi els matemàtics
russos. D’aquesta darrera trobada recordo que
tot parlant amb un rus d’Irkutsk li vaig esmen-
tar que lluny que això era, i em va respondre:

�tu no saps el lluny que és això!� Vaig sentir
la gran extensió siberiana äıllada del món pels
quilòmetres i la poĺıtica com l’Strogoff d’en Ju-
les Verne. Després, ja he perdut la pista dels
dos grups: el de RIAS i Brown, i el de Berkeley
i Smale. S’han anat difuminant i barrejant i
llençant llavors arreu per on han passat.

Això śı, ja tenim una estació internacional
orbitant la Terra.

Carles Perelló
UAB

Avaluació de la recerca: errors evitables

El primer govern tripartit va publicar el 2004
una convocatòria per a finançar els grups de re-
cerca de Catalunya per un peŕıode quadriennal.
Aquestes convocatòries representen un moment
intens per als membres dels grups de recerca i,
sobretot, per als investigadors principals (o caps
de grup). S’ha d’escriure un nou projecte de
recerca i això significa fer balanç de la feina feta
durant els anys passats, reflexionar sobre com
redirigir les ĺınies de recerca existents i sobre
quins nous reptes plantejar-se. El finançament
concedit al nou projecte al final del procés in-
dica amb quins mitjans es treballarà durant els
següents quatre anys i és, també, un judici ex-
tern sobre la feina feta i sobre l’interès del nou
projecte.

La resolució de la convocatòria publicada al
cap d’un any va decebre molta gent. De fet, es
pot dir, sense exagerar, que va ser un episodi
escandalós. El projecte d’un dels historiadors
catalans de més prestigi internacional, en Josep
Fontana, no va rebre finançament i els diaris
se’n varen fer ressò. El projecte d’un matemàtic
de la Institució Catalana de Recerca i Estudis
Avançats, considerat un valuós investigador per
la comunitat matemàtica internacional, tampoc
no va ser finançat. Al cap d’uns mesos la persona
en qüestió va ser premiada per una prestigiosa
institució alemanya pel seu treball cient́ıfic. Això,
malauradament, els diaris ho varen ignorar. El
director general de Recerca de la Generalitat i
els administratius en cap del seu departament
varen comparèixer públicament en diverses uni-
versitats catalanes per a donar explicacions, la
qual cosa és certament lloable. Per què es va
arribar a aquest punt?

Un altre cas digne de menció es va produir
en un concurs del ministeri per a dues habilita-
cions a catedràtic. Després del primer exercici,
sis candidats varen rebre la màxima puntuació.
Després del segon i últim exercici, la comissió va
considerar que un d’ells tenia un avantatge clar
sobre els altres, aix́ı que la discussió va quedar
redüıda als altres. Se’n va sortir el candidat que
havia publicat un treball en col.laboració amb
el president de la comissió. Com és possible que
s’admeti com a membre d’una comissió que ha
d’avaluar la recerca realitzada per diverses per-
sones, un col.laborador cient́ıfic d’una d’aquestes
persones? Això no és ser jutge i part?

En el cas dels grups de recerca es va violar
un principi fonamental, que diu que tot el procés
d’avaluació de la recerca només pot ser dirigit
per investigadors qualificats. Quan em refereixo
al procés d’avaluació, em refereixo als aspectes
crucials: selecció dels investigadors que emeten
els informes cient́ıfics (presencials o a distància),
la decisió sobre quin ús s’ha de fer de les bases
de dades relacionades amb el factor d’impac-
te, determinació dels espais de competició (és
a dir, àrees en les quals diferents projectes es
poden comparar entre si), decisió final en vista
dels informes cient́ıfics, manera de reflectir en
el finançament els diversos esglaons de qualitat
detectats, i altres. Les decisions sobre aspectes
essencials del procés es varen deixar en mans
dels administratius, per deśıdia o per desco-
neixement. Certament els gestors realitzen una
feina vital en l’organització del procés, però no
haurien d’intervenir en aspectes de l’avaluació
com els mencionats suara. En no haver-hi un
petit comitè de supervisors cient́ıfics encarregats
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